
AKADEMIJA UMIEJĘTNOŚCI W KRAKOWIE. 

R o l e 1 8 7 6 . 

WYDZIAŁ MATEMATICZNO-PKZYROMICZY. 
Nr. 3. 

Posiedzenie dnia 20 marca. 

. P r z e w o d n i c z ą c y : D y r e k t o r D r . IGNACY CZERWIAKOWSKI. 

Sekretarz Wydziału Prof . KUCZYŃSKI przedstawi ł 
prace nadesłane: pierwszą p. F E L I K S A Z W O L I Ń S K I E G O : Ogólne 
rozwiązanie zrównania różniczkowego ns° rzędu linijowego; 
drugą Dra F R . K A M I E Ń S K I E G O : Porównawcza Anatomija 
Pierwiosnkowatych (Primulaceae). Uchwalono przesiać te 
rozprawy do sprawozdania Członkom Akademii, pierwszą 
Prof. ZMURCE i Drowi ZAJĄCZKOWSKIEMU; drugą zaś Drom 
C Z E R W I AKOWSKIEMU i J A N C Z E W S K I E M U . 

Sekre t a r z Wydzia łu odczytał t reść pracy nadesłanej 
przez Dra W Ł A D Y S Ł A W A Z A J Ą C Z K O W S K I E G O : Teoryja ogólna 
rozwiązań osobliwych równań rózniczkowycli zwyczajnych. 

Autor dowiódłszy najprzód istnienia rozwiązań 
osobliwych, oraz wykazawszy związek, jaki zachodzi 
między temi rozwiązaniami i mnożnikiem J A K O B I E U O 

układu jednoczesnych równań różniczkowych, zajmuje 
się obszerniej wyprowadzeniem rozwiązań osobliwych 
z rozwiązań zupełnych. Następnie podaje on zasady 
geometryi przestrzeni ( n - f 1) wymiarowej i pokazuje 
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jakie jest znaczenie geometryczne rozwiązań osobli-
wych układu 11 jednoczesnych równań różniczkowych 
rzędu pierwszego. Autor uogólnia twierdzenie p. DAR-
B O U X o rozwiązaniach osobliwych i podaje sposób ścisły 
na wyprowadzenie tychże rozwiązań z samych równań 
różniczkowych, a nareszcie stosuje teoryję wyłożoną 
do jednego równania różniczkowego z dwiema zmien-
nemi rzędu jakiegokolwiek. 

Pro f . Dr . KARLIŃSKI odczytał p ierwszą część swej 

rozprawy: O okresowych zmianach ciepłoty powietrza 
to Krakowie. 

Autor wyznacza dzienny przebieg ciepłoty 
w Krakowie według spostrzeżeń cogodzinnych, robio-
nych w tutejszem obserwatoryjum astronomicznem od 
1. grudnia 1867 do końca kwietnia 1873 r. W tablicy 
I podaje ciepłotę odpowiednią każdej godzinie doby, 
a oraz średnią prawdziwą w każdym miesiącu. W ta-
blicy II zaś różnice pomiędzy ciepłotą odpowiadającą 
każdej godzinie doby a średnią dzienną dla każdego 
miesiąca. Następnie Autor stara się wartości podane 
w tablicy drugiej, obliczone ze spostrzeżeń, wyró-
wnać sposobem najmniejszych kwadratów i posługu-
je się w tym celu wzorem B E S S L A . W tablicy III po-
daje on ilości stałe wzoru B E S S L A , obliczone na pod-
stawie liczb zestawionych w tablicy II dla każdego 
miesiąca; w tablicy zaś IV, prawidłowy dzienny prze-
bieg ciepłoty według tego wzoru. Tablica V wskazuje 
różnicę między wypadkami spostrzeżeń i rachunku; 
tablica VI chwile, w której przypadają maxima 
i minima, tudzież wielkość granic dziennej ciepłoty 
w Krakowie w różnych miesiącach; tablica VII zaś 

http://rcin.org.pl



XXIII 

podaje chwile, którym odpowiadają najszybsze zmiany 
ciepłoty, tudzież chwile, w których ciepłota się równa 
średniej dziennej. Z danych liczb w tablicy IV obli-
cza Autor poprawki dla średnich ciepłot miesięcznych 
i rocznych, otrzymanych ze zwykłych średnich aryt-
metycznych, jeżeli chcemy te średnie obliczone z dwóch 
lub trzech spostrzeżeń, robionych na dobę, zamienić 
na średnie 24godzinne. Te poprawki obliczył Autor 
dla kombinacyj godzin zaleconych przez kongres me-
teorologiczny wiedeński, tudzież dla kombinacyj uży-
wanych na niektórych stacyjach meteorologicznych 
krajowych i zestawił je w tablicy VIII. Nakoniec 
znajduje Autor dwojakim sposobem różnice między 
przeciętnemi minimami dziennemi dla każdego mie-
siąca, a średniemi ciepłotami miesięcznemi o godzinie 
7 rano: porównywając najprzód te ostatnie wzięte 
z tablicy IV z minimami danemi w tablicy VI, a na-
stępnie zestawiając średnie obliczone ze spostrzeżeń 
rzeczywiście o godzinie 7 robionych z minimami rze-
czywistemi. 

Uchwalono wyżej pomienione rozprawy Dra KAKLIŃ-
SKIEGO i D r a ZAJĄCZKOWSKIEGO p r z e s ł a ć K o m i t e t o w i r e -

dakcyjnemu. 

Posiedzenie administracyjne 
w d a l s z y m r i a y i i p o p r z e d z a j ą c e g o . 

Dyrektor wydziału w myśl 3 ustępu §. 56 Wewn. 
Urządz. Akad. odczytał nazwiska proponowanych kandy-
datów na Członków Korespondentów. 

Sekretarz Wydziału zawiadamia, iż Komisyja antro-
pologiczna na swem ostatniem posiedzeniu d. 25 lutego 
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bież. roku uchwaliła przybrać na Członków pp. MICHAŁA 
GREIMA, D r a E D W A R D A MARYJAŃSKIEGO, D r a J Ó Z E F A ROL-

LEGO i D r a KAROLA PRZYBOROWSKIEGO. Z u w a g i n a ż y w y 

udział, jaki przedstawieni w popieraniu zadań Komisyi dotąd 
okazali. Wydział przychylając się do życzenia Komisyi 
wybór wyż pomienionych Członków przez nią przybranych 
jednomyślnie zatwierdził. 

Komisyja wybrana na posiedzeniu d. 20. stycznia 
b. r. wywiązując się z poleconego sobie zadania, oświad-
czyła: że kandydat ubiegający się o nagrodę za wynalazek 
w przedmiocie rolnictwa i gospodarstwa wiejskiego w skutek 
ogłoszonego przez Akademiję konkursu dnia 6 maja 1874 
r . nie odpowiedział warunkom tegoż konkursu; albowiem 
nie przedstawił on Akademii ani opisu swojego wynalazku, 
ani wynalezionego przyrządu, ani tegoż modelu. Wydział 
przychylając się do zdania Komisyi, jednomyślnie uchwalił, 
iż Kandydat , czyli raczej wynalazek jego, nie może być 
przedstawiony do nagrody na posiedzeniu walnem Aka-
demii. 

Posiedzenie Komisyi f iz jograf icznej 

dnia 22 marca 1876 r. 

P r z e w o d n i c z ą c y : D r . S T E F A N KUCZYŃSKI. 

Przewodniczący wspomniał o bolesnej stracie, j aką 
poniosła Komisyja przez przedwczesną śmierć śp. WINDA-
KIEWICZA, jednego z najczynniejszych i najgorliwszych 
Człouków zamiejscowych. Komisyja. na wniosek przewo-
dniczącego, wyraziła przez powstanie swój żal po stracie 
tak gorliwego Członka i cześć dla jego pamięci. 
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Przewodniczący powitał i przeds tawi ł Komisyi Dra 

JÓZEFA ROSTAFIŃSKIEGO, który w swem prze jeździe przez 
Kraków po raz pierwszy jako Członek wziął udział w j e j 
obradach, 

Przewodniczący zawiadamia Komisyję o sprawach 
nas tępujących: 

a) Przedstawieni na przeszłem posiedzeniu na Człon-
k ó w z a m i e j s c o w y c h : p p . S E W E R Y N P Ł A C H E T K O , L E O N L E M O C H 

i KAROL TRATTNIG zostali p rzez Wydzia ł matematyczno-
przyrodniczy zatwierdzeni . 

b) W. Wydzia ł k ra jowy przes ła ł Komisyi podania 
czterech kandydatów ub iega jących się o s typendyja us ta -
nowione przez W. Sejm kra j . dla ukończonych uczniów 
Akademii górniczych, w celu uczynienia wniosku względem 
udzielenia tychże. Komitet k tóremu Komisyja d. 10 lipca 
1875 r. poleciła załatwienie te j sprawy, zaprosiwszy na swe 
posiedzenia c. k. S taros tę górniczego W . WACHTLA HEN-
RYKA przekonał się, że dwaj kandydac i pos iadają w zupeł-
ności kwalifikacyje wymagane konkursem i przedstawi ł tych-
że W . Wydziałowi k ra jowemu w imieniu Komisyi. 

c) Wspomniany właśnie Komitet wypracował plan 
przeprowadzić się mającego zbadania k r a j u co do jego 
przyrodniczych własności przez Komisyję f izyjograficzną, 
i przesła ł takowy W. Wydzia łowi kra jowemu, k tóry go 
przedłożył W. Sejmowi kra jowemu. P lan ten ogłoszonym 
zostanie w X tomie drukujących się właśnie Sprawozdań Ko-
misyi. 

d ) Przewodniczący odbył na radę z Członkami wspo-
mnianego Komitetu Dr. KARLIŃSKIM i Dr. ALTHEM, W celu 
uczynienia pot rzebnych przygotowań do wykonania tego 
planu, na k tó re j się zgodzono, ażeby za jąć się w bieżą-
cym roku badaniem W. Ks. Krakowskiego i południowo-wscho-
dniej części Gralicyi graniczącej z Bukowiną i Mołdawią. 
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W skutek tego podał Przewodniczący prośbę do c. k. Za-
kłada wojskowego geograficznego w Wiednia o przysłanie 
pot rzebnych fotograficznych kopi j map sztabu jenera lnego 
według skali 1 : 2 5 0 0 0 i 1 : 2 8 8 0 0 . 

e) Prof . Dr . KUCZYŃSKI odbył w miesiącu sierpniu 
i wrześniu z. r . w celach Sekcyi meteorologicznej podróż 
na jp rzód do Wiednia a nas tępnie przez Galicyję. W Wie-
dniu porównał ba rome t r komisyi (p ierwej z ba romet rem 
na tu te j szem obserwatory jum porównany) z normalnym 
baromet rem Wiedeńskim, nad to zakupił dla sekcyi dwa 
barometry Kappellerowskie^i Aneroid, również (z ba romet rem 
normalnym WTiede ńskim troskliwie porównane) , 36 normal-
nych ciepłomierzy kapel lerowskicb, 20 deszczomiarów i 12 
ru rek do baromet rów dwuramiennych. Następnie zwiedził 
s tacyje meteorologiczne we Lwowie, Złoczowie, Tarnopolu , 
Przemyślu, Jarosławiu, Rzeszowie i Bochni i porównał na-
rzędzia s tacyjne ze swemi; przyczem wykonał (w okolicy 
Lwowa i w Rzeszowie) kilkanaście pomiarów barometrycznych. 

/ ) P . KAROL TRATTNIG przesła ł opis małego, lecz 
celowi zupełnie odpowiedniego, przez siebie założonego 
obserwatory jum meteorologicznego w Przemyślu, wraz 
z planem i p rzek ro jami . 

g) P. KOTOWICZ przesła ł zielnik zawierający 101 
roślin zebranych w okolicach Biecza, a do tomu X Spra-
wozdań: spos t rzeżenia fito-i zoofenologiczne; tudzież Do-
datek do spisu roślin z okolic Biecza. 

h) P . WACHTL FRYDERYK przysłał również do Spra -
wozdań rzecz: O naroślach na dębach przez owady spra-
wianych, jakie się znacliodzą iv zachodniej części Galicyi, 
z tablicą analityczną do oznaczania narośli i przeglądem 
czasu wylęgania się galasówek, komornic i pasorzytów, 
tudzież Wiadomostki z zakresu zoologii. Artykuły te 
napisane po niemiecku, oddano do prze t łómaczenia p. KUL-
CZYŃSKIEMU. 
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i) Prof . ŁOMNICKI przysłał ze Stanisławowa zbiór 
szarańczaków, chrząszczów, różnych innych owadów i śli-
maków wraz ze spisami, do X tomu Sprawozdań Komisyi 
zaś: a) Małeryjały do Fauny Szarańczaków, B) Spo-
strzeżenia zoo- i fitofcnologiczne, y) Zapiski zoologiczne. 

Jc) P . M A J E W S K I Z Krzeszowic przysłał Spostrzeżenia 
zoo- i fitofenoloyiczne. 

I) Prof. KOLBENHEYER przysłał Pomiary bar om etryczne 
iv Tatrach wykonane w. r. 1875, który to a r tyku ł po niemie-
cku napisany oddano Drowi KREMEROWI ALEKS, do prze t łó -
maczenia . 

ni) Komitet c. k. Towarzys twa gospodarczego gali-
cyjskiego we Lwowie nadesłał do Komisyi odezwę nastę-
pu jące j t reści : „P ragnąc gospodarzom ułatwić zory jento-
wanie się w konjunkturach handlu zbożowego, postanowiło 
Towarzys two zbierać pery jodyczne r apo r ty o s tosunkach 
atmosferycznych, j ako też o postępie wegetacyi glówniej-
szych ziemiopłodów kra ju . Z uwagi, że mate ry ja ł zebrany 
może być także zużytkowany przez Komisyję fizyjograficzną, 
Towarzys two nadsyła go, po zrobieniu z niego w swych 
celach użytku, z prośbą o zdanie, j ak ie ul&pszenia mo-
żnaby zaprowadzić w formularzach i w ogóle w treści 
i sposobie zbierać się mających wiadomości" . 

Przewodniczący Komisyi, zas iągnąwszy na krótkie j 
d rodze zdania Przewodniczącego sekcyi botanicznej , po-
dziękował w imieniu Komisyi ffzyjograficznej Komitetowi 
c. k. Towarzystwa gospodarskiego za przesyłkę rapor tów, 
w powyższej odezwie pomienionych, oświadcza jąc : iż sposób 
przez Komitet obrany dla o t rzymania wiadomości o stanie 
zasiewów i o stanie pogody uważa Komisyja za odpowiedni 
celowi; iż tychże rapor tów, o ile się da, w swoim czasie od-
powiednio do swych celów użyć nie omieszka; iż nakoniec 
uprasza o nads j ł an ie Komisyi podobnych rapor tów, po zrobie-
niu z nich przez Komite t ck. Tow.gosp. odpowiedniego użytku, 
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Wszystkie powyższe Sprawozdania Przewodniczącego 
przyję ła Kornisyja z uznaniem do wiadomości. 

Przewodniczący p rzek łada rachunek z dochodów 
i rozchodów Komisyi w r, 1875, tudzież budże t na rok 
1876. Komisyja p rzy jmuje rachunek do wiadomości a bud-
żet za twierdza . 

P ro f . Dr. NOWICKI wykazu je w swem sprawozdaniu 
że nabycie zbioru entomologicznego po ś. p. KONSTANTYM 
PIETRUSKIM, będącego obecnie własnością Zakładu Osso-
lińskich we Lwowie, wielce byłoby pożądanem, jeżel i ten 
zbiór w dobrym jes t stanie, i wnosi: ażeby na ten cel 
użyto tegorocznej dotacyi sekcyi zoologicznej. Odczytano 
także sprawozdanie Dra ALTHA, orzekające również, iż po-
żądanemby było nabycie zbioru geognostycznego po ś. p. 
LUDWIKU ZEJSZNERZE od t e g o ż Z a k ł a d u . 

Po kró tk ie j dyskusyi nad tem przedmiotem, w k tó re j 
udział b ra l i oprócz wnioskodawcy Dra NOWICKIEGO, t akże 
D r . CZYRNIAŃSKI , D r . C Z E R W I A K O W S K I i D r . KUCZYŃSKI , 
uchwalono, ażeby zakupno tych zbiorów odłożyć do czasu 
późnie jszego; albowiem jakkolwiek Komisyja ze zdaniem 
wnioskodawców o tyle się zgadza , iż uważa nabycie tych 
zbiorów, jeżeli są w dobrym stanie, za pożądane, wszakże 
w budżecie właśnie uchwalonym nie ma żadne j kwoty na 
ten cel przeznaczonej , a użycie funduszów na badanie 
k ra ju przeznaczonych na to zakupno spowodowałoby p rze rwę 
w tych badaniach, zniechęciłoby młodych badaczy, k tórym 
zasiłku na podróże odmówićby wypadło, i byłoby odstą-
pieniem od właśnie co p rzy ję tego planu systematycznego 
badania k ra ju . Jednak byna jmnie j Komisyja nie j e s t p rze -
ciwną rozpoczęciu rokowań z Zakładem imienia Ossoliń-
skich o warunki nabycia tych zbiorów i bliższemu rozpa-
trzeniu się w nich. 

Nakoniec, stosownie do przepisów Sta tu tu Akademii, 
przystąpiono do wyboru Przewodniczącego Komisyi na rok 
nas tępny . W t a j nem głosowaniu otrzymał Dr. KUCZYŃSKI 
na 12 głosujących 11 głosów, który dziękując za położone 
w nim zaufanie oświadczył, iż ten wybór p rzy jmuje , 
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